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هيچ عملى نزد خداوند، محبوب تر از نماز نيست، پس هيچ كار 
دنيايى شما را در وقت نماز به خود مشغول ندارد.

عباساسماعیلگل:درباره چگونگی شکل گیری موزیک ویدئوها، 
نظرات متفاوتی ارائه ش��ده است. »ش��اهرخ دولکو« کارگردان، 
ویدئوکلیپ سازی را متعلق به انقلاب شوروی می داند. او در برنامه 
»شب های هنر« گفته بود: »روس ها نظریه مونتاژ را دادند تا تداوم 
در ذهن تماشاگر به هم بخورد و یک معنی جدید به وجود بیاید. 
۶۰ س��ال بعد این مونتاژ در آگهی ها و ویدئو کلیپ ها با ریتم تند 
در کنار هم قرار گرفت تا مخاطب تداوم را فراموش کند و فقط به 
یک حس عاطفی یا برانگیختگی عاطفی دچار شود. در حقیقت 
مونتاژ کاری می کند که شما از تفکر و تعقل دور شوید و یک حس 
عاطفی بگیرید. در نماهنگ با نمایش خواننده، حرکاتش و مونتاژ، 
مخاطب بمباران می شود و پس از آن در نماهنگ غرق و همین 

باعث می شود بی اختیار شروع به خرید آلبوم کند«.
صنعت موزیک ویدئو یا همان نماهنگ، یک صنعت نوپا در فضای 
هنری کشور محسوب می شود و در واقع روند تولید موزیک ویدئو 
از کش��ورهای غربی آغاز شد و چند دهه ای است که هنرمندان 
کش��ورمان هم وارد حوزه نماهنگ شده اند. طی سالیان گذشته 
حوزه تولید موزیک ویدئو در کشور کش و قوس های فراوانی داشته 
اس��ت و در این مسیر، راه های مختلفی از سوی اهالی فرهنگ و 
هنر طی شده است. در دهه های 7۰ و 8۰ که هنوز خواننده های 
موسیقی نسبت به تولید آلبوم اهتمام می ورزیدند و خبری از تولید 
تک آهنگ ها در فضای مجازی نب��ود، برخی خواننده ها از تولید 
موزیک ویدئو برای بالا ب��ردن رقم فروش آلبوم ها بهره می بردند 
که البته به خاطر محدودیت های مختلف در دهه های 7۰ و 8۰، 
موزیک ویدئوها آنچنان که باید دیده نمی شدند و از سوی دیگر در 
ابتدا موزیک ویدئو را دلیل اضافه شدن چیزی به شعر و موسیقی 
غنی ایرانی می دانستند که این اتفاق هیچگاه در موزیک ویدئوهای 
خواننده های حرفه ای کشور رخ نداد و عملا می توان گفت تولید 
موزیک ویدئو برای خواننده های حرفه ای یک پروژه شکست خورده 
محس��وب می شود؛ در دهه 9۰ که فضای مجازی گسترش پیدا 
کرده است، صرفا تعداد محدودی نماهنگ از سوی برخی خواننده ها 
برای بعضی تک آهنگ های شان به تولید می رسد. در مجموع باید 
گفت زمان زیادی از ساخت موزیک ویدئو در کشورمان می گذرد 
اما موزیک ویدئو هایی که برای یک قطعه موسیقی، نجات بخش 
بوده یا به نوعی حکم برگ برنده را داشته باشند، کم شمارند. به 
هر حال در این می��ان موزیک ویدئوهای خلاقانه ای برای برخی 
قطعات خواننده های مطرح به تولید رسیده است که نماهنگ های 
»آرایش غلیظ« با صدای همایون ش��جریان، »زندان« با صدای 
محسن چاوشی و با بازی حسام منظور، »سی سالگی« به خوانندگی 
احسان خواجه  امیری، »لیلا«  با صدای مازیار فلاحی و با مضمون 
دفاع مقدس و »حال من« گروه ایهام که حاصل تلفیق سکانس هایی 
از فیلم سینمایی »بمب، یک عاشقانه« بود را می توان از نمونه های 
ش��اخص نماهنگ برای معرفی آثار خواننده های سرشناس طی 

سال های اخیر برشمرد. 
ام��ا یکی از اتفاقات ویژه حوزه تولید نماهنگ در کش��ور به 

اواخ��ر ده��ه 8۰ و اوایل دهه 9۰ بازمی گ��ردد که حضور قابل 
توجه��ی از جوانان خلاق و دغدغه مند در نهادهایی چون مرکز 
تخصصی بسیج، موسسه مأوا، دفتر موسیقی و سرود صداوسیما 
و مرکز بسیج صداوسیما منجر به یک انقلاب در صنعت تولید 
موزیک ویدئو و نماهنگ ش��ده اس��ت. به همین بهانه با یکی از 
سازندگان فعال نماهنگ در سال های اخیر به گفت وگو نشسته ایم. 
مهاجر خداپرست با تولید نماهنگ »قرار نبود« با صدای علی اکبر 
قلیچ درباره شهدای منا یکی از تولیدات شاخص این حوزه را در 
سال های اخیر رقم زده است؛ این اثر هر سال همزمان با سالگرد 
حادثه منا از رسانه های مختلف بازپخش می شود و مورد توجه 
مخاطبان قرار می گیرد. از سوی دیگر توحیدپرست چندی پیش 
نخستین نماهنگ از سروده های رهبر انقلاب را ویژه ناشنوایان 
منتش��ر کرد که این نماهنگ هم بشدت مورد توجه مخاطبان 

قرار گرفت. 
***

  جنابتوحیدپرست!اگربخواهیمنگاهیبهروندتولیدنماهنگ
طیسالیانگذشتهداشتهباشیم،بهنظرتاندراینحوزهتاچه

اندازهپیشرفتداشتهایم؟
نماهنگ یا بهتر بگوییم موزیک ویدئو طی سال های اخیر فراز 
و نش��یب های بس��یاری داشته اس��ت. در دوران پس از انقلاب و 
دفاع مقدس که دهه۶۰ را ش��امل می شود، سرودهای ماندگاری 
از س��وی بزرگانی چون راغب به تولید می رس��ید؛ در این ایام در 
نماهنگ های تولید شده صرفا جنبه موسیقایی اثر مورد توجه قرار 
می گرفت و در تولید نماهنگ ها از تصاویر آرشیوی استفاده می شد 
که همین موضوع شامل گروه های سرود دهه ۶۰ هم می شد. در 

دهه 7۰ که تولید نماهنگ همچنان با پشتوانه موسیقی به تولید 
می رسید و از آنجا که هنوز از شبکه های اجتماعی و فضای مجازی 
خبری نبود، نماهنگ های مختلفی از سوی تلویزیون پخش می شد؛ 
این نماهنگ ها با تصویر خواننده ای که در حال پلی بک بود به تولید 
می رسید یا اینکه از تصاویر آرشیوی طبیعت برای تولید نماهنگ ها 
اس��تفاده می ش��د. در دهه 8۰ با گسترش فضای مجازی، شاهد 
اتفاقاتی در تولید نماهنگ بودیم اما این تولیدات محدود به شکل 
و شمایل منسجمی نرسید و در همان دهه عقیم ماند. اواخر دهه 
8۰ و اوای��ل دهه 9۰ جمعی از جوانان متخصص که دغدغه های 
اجتماعی بالایی داشتند، وارد بازار تولید نماهنگ شدند به طوری 
که این روزها شاهد هستیم حجم بالایی از نماهنگ های سالیان 
اخیر را این جوانان در حوزه های انقلابی و مذهبی به تولید رسانده اند. 
  پسباایناوصافمیتوانگفتنبضتولیداتنماهنگهادر

دستانجوانانمتعهداست؟
برای پاسخ به این پرسش باید چند جنبه را مورد بررسی قرار 
داد؛ نخست باید به موضوع حضور مدیران فرهنگی جوان و با روحیه 
از اوایل دهه 9۰ اش��اره کرد؛ مدیران جوانی که با جس��ارت های 
ریس��ک پذیر خود خون جدیدی به حوزه نماهنگ کشور تزریق 
کردند و با برنامه ریزی و حمایت جوانان متخصص، تولید صدها 

نماهنگ شاخص انقلابی و دغدغه مند را رقم زدند. 
  البتهدراینمیاننبایدازهمتوپشتکارهنرمندانجوانو

انقلابیهمبهسادگیگذشت.
دقیقا همین طور است، جوانان متعهد برای آنکه توانایی خود را به 
اثبات برسانند، سختی های بسیاری را طی سال های اخیر متحمل 
ش��دند و مسلما اینکه من و شما در این مصاحبه درباره کارنامه 

درخشان نماهنگ های انقلابی و ارزشی صحبت می کنیم، بخش 
عمده ای از آن به خاطر تلاش های شبانه روزی این دوستان است. 
  آقایتوحیدپرست!بهرغمهمهاتفاقاتخوبیکهدرحوزهتولید
نماهنگشاهدآنهستیم،بعضاشاهدبرخیتولیداتشبیههم
درمناسبتهایخاصازسوینهادهایمختلففرهنگیهستیم؛
چهراهکاریبرایمرتفعشدناینمشکلپیشنهادمیکنید؟

متاسفانه هنرمندان فعال در حوزه تولید نماهنگ که این روزها 
تعدادش��ان کم هم نیست، از سوی مراکز فرهنگی دولتی جدی 
گرفته نمی ش��وند و هنرمندان این حرف��ه از معدود هنرمندانی 
محسوب می شوند که هیچ صنفی ندارند. به اعتقاد بنده تشکیل 
صنف هنرمندان حوزه نماهنگ یکی از ملزومات این حوزه است 
ک��ه در دل آن اتفاقات بزرگی رقم می خورد. یکی از این اتفاقات 
تبادل اندیشه و نظر میان هنرمندان است که همین تبادل اندیشه 

از تولیدات شبیه هم جلوگیری می کند. 
  سخنپایانی؟

در کنار تشکیل صنف نماهنگ سازان، تاسیس کمپانی خصوصی 
نماهنگ سازی هم بشدت احساس می شود که البته این موضوع 
به این راحتی ها محقق نمی شود، زیرا بخش خصوصی در حوزه 
تولیدات انقلابی و مذهبی از دغدغه بالایی برخوردار نیست و بیشتر 
دنبال موضوعات فان برای بازگشت سرمایه است. در واقع از آنجا 
که هزینه های تولید نماهنگ بسیار بالاست، بخش خصوصی دنبال 
تولیداتی است که بازگشت سرمایه یا حتی درآمد هم برایش داشته 
باشد. به هر حال با برنامه ریزی دقیق می توان تولید نماهنگ های 
انقلابی و ارزشی را به سمت و سویی برد که بخش خصوصی هم 

به شکل جدی وارد میدان تولید شود.

گزارش»وطنامروز«پیرامونصنعتتولیدنماهنگدرچنددههاخیرووضعیتفعلیآن

یکهتازیانقلابیها

محمدرضا رهب��ری در نقش جواد 
جوادی به گروه سریال »بچه مهندس 
۴« پیوست و تصویربرداری سکانس های 
وی آغاز شد. به گزارش »وطن امروز«، 
پس از آنکه بازیگر نقش اول سریال »بچه 
مهندس« درخواس��ت رقم بالایی برای 
حضور در فصل چهارم این سریال کرد، 
سازندگان این سریال در اقدامی حرفه ای 

و درست، بازیگر این نقش را جایگزین کردند. سعید سعدی، 
تهیه کننده سریال »بچه مهندس ۴« درباره این اتفاق گفت: 
»پس از قطع همکاری با روزبه حصاری، محمدرضا رهبری به 
گروه پیوست و تصویربرداری سکانس های وی آغاز شده است«. 
وی در ادام��ه تاکید کرد: »ما تلاش کردیم آقای حصاری در 
گروه بازیگران باشد و با آنکه وی در مجموعه دیگری مشغول 
بازی بود و کارش در آن مجموعه ۲۰ روز بیشتر طول کشید، 
با برنامه ریزی دقیق صحنه های دیگر را گرفتیم تا به گروه بپیوند 
اما به دلیل درخواست های نامتعارف او این امر میسر نشد و 
ما به لحاظ تولیدی به دلیل این رفتارهای غیرمتعارف دچار 
مشکل شدیم«. این تهیه کننده باسابقه سینما و تلویزیون درباره 
یکدست شدن بازی ها و فراهم شدن شرایطی برای عدم گسست 
مجموعه با فصل های قبل گفت: »در سری های قبل هم این 
نقش توسط بازیگران دیگر ایفا شد و ان شاءالله با راهنمایی های 
آقای احمد کاوری، کارگردان پروژه، محمدرضا رهبری از عهده 

نقش جواد جوادی بخوبی برمی آید«.
س��عدی در پای��ان درب��اره می��زان تصویرب��رداری انجام 

ش��ده، عنوان کرد: »تاکنون ۲۰ درصد 
مجموعه تصویربرداری شده و ادامه کار 
علاوه بر تهران در ش��هرهای اصفهان، 
مشهد، گرمس��ار، بوئین زهرا و اشتهارد 
هم تصویربرداری خواهد ش��د. در این 
مجموعه بازیگرانی همچون ثریا قاسمی، 
فرهاد قائمیان، عبدالرضا اکبری، مهشید 
ج��وادی، محمدرض��ا رهبری، نس��یم 
باقریان، کریم قربانی، عباس جمشیدی فر و شیوا خسرومهر 
حض��ور دارند و ب��زودی چند بازیگر جدید نیز به گروه اضافه 
خواهند شد«. مهم ترین نکته در ارتباط با این تصمیم توجه 
به رعایت اصول حرفه ای در جریان س��اخت آثار نمایشی در 
تلویزیون است. کسانی که در تلویزیون معرفی می شوند، باید 
بدانند مدیون این فضا هستند و حداقل در مواجهه با تلویزیون 
اعداد و ارقام نجومی مطرح نکنند. سال گذشته، هوتن شکیبا 
در حالی که برنده سیمرغ بهترین بازیگر جشنواره فیلم فجر 
شده بود، از حضور در سریال طنز »فوق لیسانسه ها« امتناع نکرد. 
در زمان بازی او در این سریال گفته می شد او به خاطر مردم 
و تکمیل بازی در نقشی که با آن شناخته شده است، به ایفای 
نقش در »فوق لیسانسه ها« ادامه داده است؛ رفتار پسندیده ای 
که از دیگر بازیگران نیز انتظار می رود. البته از سازمان حقوقی 
تلویزیون نیز این انتظار می رود که با قراردادهای منطقی بتواند 
فضا را حداقل درباره بازیگرانی که معرفی می کند، اداره کند و 
اجازه ندهد حداقل در تلویزیون قیمت های نجومی تبدیل به 

مساله ای عادی شود. 

سینمای ایران از اوایل دهه 8۰ نسبت به کودکان و نوجوانان 
غفلت کرد. تعداد آثار سینمایی در این حوزه کاهش یافت و در 
ادامه هیچ وقت ش��رایط شبیه گذشته نشد. به گزارش »وطن 
امروز«، خلأیی که سینمای ایران درباره بچه ها داشت، با تولیدات 
خارجی پر شد. مساله هویت به چالش کشیده شد و در نتیجه  با 
نسلی روبه رو شدیم که با بحران مواجه شدند. اگر چه هر کدام 
از انواع سینمای کودک و نوجوان مخاطبان خود را داشتند اما 
سینمای مجید مجیدی، با دخیل کردن بچه ها، دنیایی که آنها 
می دیدند را به ما نشان می داد و البته نشان می دهد. »خورشید« 
که این روزها در جشنواره های مختلف خارجی شرکت می کند، 
ش��اید با مولفه های هویت ساز فیلم های قبلی مجیدی فاصله 
داشته باشد اما از منظر سوژه، با همان دغدغه ها تولید شده است. 

بتازگی مجید مجیدی که برای حضور در سومین جشنواره 
بین المللی فیلم جزیره  هاینان در چین به سر می برد، با 
شبکه تلویزیونی جهانی چین )CGTN( گفت وگو کرده 
و از ساخت فیلم بعدی خود در چین خبر داده است. وی 
درباره توجهش به کودکان در سینما گفته است: بچه ها 

همیشه دلمشغولی من بوده اند، چون آیند ه هر 
کشوری را بچه ها می سازند و اگر توجه جدی 
به بچه ها داشته باشیم، می توانیم آینده بهتر 
و پویاتری داشته باشیم. ضمن اینکه به دلیل 
صداقت و صمیمیتی که دنیای بچه ها دارد، 
براحتی می توان با آن ارتباط گرفت و ما پیام 
آنها را خیلی راحت تر و بهتر قبول می کنیم 

 CGTN و می پذیریم. مجیدی در مصاحبه با

گفت: »بچه ها مهم هستند و ما باید به آنها اهمیت بدهیم. در 
فیلم هایم هم همه تلاشم این است که همین را بگویم«. او در 
بخش دیگری از این مصاحبه می گوید: فرهنگ هر کشوری، متأثر 
از تاریخ آن کشور است. ایران مانند چین از یک فرهنگ و تاریخ 
طولانی برخوردار اس��ت. بی توجهی به فرهنگ و ادبیات دوران 
گذشته، بی هویتی می آورد؛ یک بی هویتی که برای شرق نیست 
و از غرب آمده است. وقتی فرهنگ غربی وارد کشوری با تاریخ 
بزرگ می شود، آن را تخریب می کند. مجیدی یکی از غفلت های 
فرهنگی در سینمای چین را یادآوری کرده و گفته است: چین 
به جهت تاریخ بزرگ خود و اهمیتش در منطقه و جهان، کمی 
از فرهنگ خود غفلت کرده است بویژه که درهای آن به روی 
سینمای هالیوود باز است. این تهدید بزرگی برای سینمای چین 
و فرهنگ چین است. من مخالف سینمای آمریکا نیستم، 
بلکه با سینمای اندیشمند و مستقل آمریکا موافقم. 
با سینمای تخریب گر و بی هویت آمریکا مخالفم؛ 
س��ینمایی که فقط دنبال پول است و می  خواهد 
جوانان را به انحراف بکشاند، اگرنه فیلم های من هم 
در آمریکا خیلی مطرح است و با سینماگران 
آنجا ارتباط خوبی دارم. بر اس��اس آنچه 
مجیدی اعلام ک��رده، فیلم بعدی اش 
درباره زندگ��ی یک دختر کوچک در 
دوران پاندم��ی و بحران کروناس��ت. 
وی بدون ارائه جزئیات بیش��تر گفت 
گروه بازیگران فیلم بعدی اش چینی 

خواهند بود.

یکتصمیمدرستوحرفهایدرتلویزیون

نقشاولجدید»بچهمهندس«مقابلدوربینرفت
گروهبازیگرانفیلمبعدیمجیدمجیدیچینیخواهندبود

آیندهکشورهادستبچههاست!

هفته گذش��ته کمپانی برادران وارنر تصمیم عجیبی گرفت 
و اعلام کرد همراه با اکران روی پرده 17 فیلم خود، قصد دارد 
شرایط اکران آنلاین آنها را نیز مهیا کند. به گزارش »وطن امروز«، 
این تصمیم یکی از سخت  ترین تصمیم های سینمایی در شرایط 
پاندمی کرونا بود که توسط یک کمپانی معتبر گرفته شد. حالا 
در شرایطی که محدودیت های کرونایی در آمریکا و اروپا ادامه 
دارد )و عملا سینمای برخی کشورها مانند فرانسه را تعطیل کرده 
اس��ت(، انجمن کارگردان های آمریکا نیز در ادامه اعتراض های 
قبلی به این تصمیم کمپانی برادران وارنر اعلام کرده است این 
کار ارزش فیلم ها را پایین می آورد. هفته پیش کمپانی برادران 
وارنر اعلام کرد 17 فیلم مهمش را که قرار است در سال ۲۰۲1 
اکران ش��ود، همزمان در سینماها و در شبکه اچ بی او مکس به 
صورت آنلاین اکران می کند. کریستوفر نولان که سازنده »تنت« 
و سه گانه »بتمن« برای این کمپانی بوده است به این تصمیم 
انتقاد کرد. وی تاکید کرده بود کمپانی پیش از اخذ این تصمیم 
باید با دس��ت اندرکاران ساخت این فیلم ها از بازیگران گرفته تا 
فیلمسازان مشورت می کرد. حالا نیز انجمن کارگردان های آمریکا 
این تصمیم را زیر سوال برده است. بر اساس آنچه ورایتی نوشته 
است، راسل هالندر، مدیرعامل این انجمن با ارسال نامه ای برای 
مدیر عامل وارنر برادرز خواستار برگزاری نشستی برای این طرح 
شد و تاکید کرد که اکران آنلاین می تواند چقدر ارزش های فیلم 
را پایین بیاورد. در این نامه  به نشستی در سال ۲۰19 اشاره شده 

که در همین مورد برگزار شده بود. در فهرست فیلم های در دست 
اکران این کمپانی در س��ال آینده »ماتریکس ۴«، »گودزیلا در 
برابر کنگ« و »جوخه خودکش��ی« هم جای دارند که همه از 
فیلم های مهم سال هستند. تصمیم کمپانی از آنجا گرفته شده که 
معتقد است سال آینده هم مردم از حضور در سینماها خودداری 
خواهند کرد. کمپانی برادران وارنر پیش تر اعلام کرده بود »زن 
شگفت انگیز 198۴« را ۲۵ دسامبر همزمان در سینماها و سرویس 
اچ بی او مکس اکران می کند اما هالیوود در این باره حساس��یت 
نشان نداده بود. به نظر می رسد موج انتقادات هالیوود از تصمیم 

کمپانی برادران وارنر در آستانه سال نو میلادی ادامه پیدا کند. 
در مقابل اما موافقان این طرح هم استدلال های خودشان را دارند. 
پتی جنکینز، کارگردان »زن شگفت انگیز 198۴« در پاسخ به 
انتقاد نولان، کارگردان تنت، گفته: گزینه بهتری وجود نداشت. 
اگر مثلا س��ال پیش به من می گفتید مستقیم به شبکه های 
استریمینگ خواهیم رفت، ممکن بود دیوانه شوم اما امسال سال 
دیوانه کننده ای بود. باورنکردنی بود. همه داریم سعی می کنیم به 
زندگی مان سر و سامان بدهیم و به همین دلیل می گویم گزینه 
بهتری وجود ندارد. استیون سودربرگ هم در مصاحبه ای از این 

تصمیم حمایت کرده و گفته است: این تنها واکنشی است به یک 
واقعیت اقتصادی. همه بزودی متوجه می شوند که حتی با وجود 
واکسن، فروش فیلم ها در سالن ها در سال ۲۰۲1 به اندازه کافی 
نخواهد بود. سالن سینمایی که با ۵۰ درصد ظرفیت فعالیت کند، 
نمی تواند به اکران فیلم ها کمک کند اما این وضع تغییر می کند 
و بتدریج به آنجا می رسیم که مردم از رفتن به سینما احساس 
امنیت کنند. وی افزود: فکر می کنم برادران وارنر به این نتیجه 
رسیده اند که همه چیز درست می شود اما نه به آن زودی که 
شما فکر می کنید. در عین حال سینمای اروپا نیز بعد از ماه ها 
ورشکستگی همچنان تعطیلی های گسترده را تجربه می کند. 
س��ینماها و تئاترهای فرانسه که انتظار می رفت از 1۵ دسامبر 
)۲۵ آذر( دوباره باز ش��وند، حداقل تا 7 ژانویه )18 دی( بسته 
می مانند. نخست وزیر فرانسه گفت: تعداد مبتلایان به کرونا رو 
به کاهش نیست و ما می دانیم دوران تعطیلات سال نو میزان 
ریسک را بالا می برد. نمی توانیم گاردمان را پایین بیاوریم. وی 
همچنین بیان کرد: می دانم متخصصان بخش فرهنگی چقدر 
داشتند خود را آماده می کردند تا از 1۵ دسامبر کارشان را دوباره 
شروع کنند. این یک تصمیم دردناک است اما اگر با بازگشایی ها 
وسوسه شویم وضعیت سلامت مردم در ژانویه بدتر خواهد شد. 
سینماهای فرانسه از ۳۰ اکتبر بسته شده اند و در حالی که آماده 
بودند تا ظرف چند روز آینده دوباره درهای شان را باز کنند اکنون 

با این خبر روبه رو شده اند.
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گزیدهاشعارابوالفضلسپهر
چاپشد

کتاب »اتل متل یه ش��اعر« شامل 
گزیده  اش��عار ابوالفضل س��پهر با 
گزینش و انتخاب حس��ین قرایی 
بتازگی توسط نشر ۲7 بعثت منتشر 
و راهی بازار نش��ر ش��ده اس��ت. به 
گزارش »وطن امروز«، ابوالفضل سپهر شاعر جوان و انقلابی 
کشور، متولد سال 1۳۵۲ و درگذشته سال 1۳8۳ است. او 
در کودکی پدرش را از دست داد و زندگی سختی داشت. 
مغازه بقالی او و حاج رحیم چهره خند دوس��ت نزدیکش 
هم به واس��طه روحیه جوانمردانه و نسیه  دادن های زیاد 
ورشکست شد. سپهر زندگی شاعرانه ای داشت و از مقطعی 
به بعد شروع به سرایش شعر کرد. او سرودن را از سال 7۶ 
شروع کرد. سپهر اشعارش را حواله هایی از سمت و سوی 
شهدا می دانست. ابوالفضل سپهر هم شعرهای کلاسیک 
دارد و هم مجموعه ای از »اتل متل«ها که برای ش��هدا و 
جانبازان سروده شده اند. عناوین بخش های کتاب گزیده 
اشعار سپهر، به  ترتیب عبارتند از »شهید شعر«، »فرشته 
پلاک طلایی می خ��واد!«، »اتل متل ها«، »مثنوی ها« و 
»چهارپاره «. این  شاعر به  دلیل بیماری سال 8۳ درگذشت 
و متولی امور تشییع و دفنش گلعلی بابایی، نویسنده و 
پژوهشگر دفاع مقدس بود. برای او ۲ قبر آماده کرده بودند 
اما با محاسباتی که در عالم دیگری صورت گرفته بود، او 

کنار شهدای گمنام دفن شد. 

موافقتباصدورپروانهنمایش3فیلم
شورای پروانه نمایش فیلم های سینمایی با صدور پروانه 
نمایش ۳ فیلم موافقت ک��رد. به گزارش »وطن امروز«، 
شورای پروانه نمایش فیلم های سینمایی در جلسه اخیر 
با صدور پروانه نمایش برای فیلم های »مغز استخوان« به 
تهیه  کنندگی حسین  پور محمدی و کارگردانی حمیدرضا 
قربان��ی، »نیلگ��ون« به تهیه کنندگی ای��رج محمدی و 
کارگردانی حس��ین س��هیلی زاده و »والدین امانتی« به 

تهیه کنندگی و کارگردانی حسین قناعت موافقت کرد. 

ویژهبرنامهیلدایی»کودكشو«
تهیه کننده »کودک ش��و« با اشاره 
به تولید یک ویژه برنامه برای شب 
یلدا بیان کرد قرار اس��ت به سبک 
آیین ش��ب های یلدا یک دورهمی 
برگزار کنند. ب��ه گزارش مهر، رضا 
نصیری، تهیه کننده »کودک شو« در گفت وگویی با اشاره 
به تولید ویژه برنامه شب یلدا در این برنامه تلویزیونی گفت: 
در شب یلدا یک شب نشینی با برخی هنرمندانی که به 
برنامه می آیند، داریم و قرار است با آنها سنت های شب 
یلدا را اجرا کنیم. آیین هایی در شب  یلدا انجام می شود که 
ما هم دوست داریم با دعوت از بزرگان، مثل های قدیمی و 
حافظ خوانی داشته باشیم یا اجرای موسیقی و بازی های 
مختلفی را تدارک ببینیم. به هر حال شب یلدای امسال 
شبی متفاوت است، مردم باید در خانه های خود باشند و 
ما می خواهیم مردم این شب را میهمان برنامه ما باشند. 
این قسمت که حمید گودرزی اجرای آن را بر عهده دارد 
ویژه شب یلدا تولید می شود و ساختار متفاوتی با دیگر 
قسمت ها دارد. میهمان های برنامه هنوز قطعی نشده اند 
اما برنامه حدود یک ساعت و نیم است و همان ساعت ۲۳ 

روی آنتن شبکه نسیم می رود.
 

بازخوانیشکلگیرینهضتآزادی
دربرنامه»سرچشمه«

برنامه تاریخی »سرچشمه« در شانزدهمین قسمت 
خود در فصل دوم به بازخوانی »شکل گیری نهضت آزادی« 
می پردازد. به گزارش »وطن امروز«، موضوع این قسمت 
»سرچشمه« بررسی چگونگی شکل گیری نهضت آزادی 
قبل از انقلاب، نسبت نهضت آزادی و جبهه ملی قبل از 
انقلاب، نسبت نهضت آزادی با نهضت امام و رژیم شاه قبل 
از انقلاب، نقش آیت الله طالقانی در نهضت آزادی و رابطه 
نهضت آزادی و آمریکا پیش از انقلاب است. در برنامه پیش 
روی سرچشمه »مجتبی سلطانی« پژوهشگر و نویسنده 
کتب تاریخی حضور می یابد تا مباحث و موضوعات فوق 
را بررسی، تحلیل و تبیین کند. برنامه سرچشمه، کاری 
مشترک از گروه تلویزیونی بسیج رسانه ملی و گروه سیاسی 
شبکه ۵ سیماست که هر هفته شنبه شب ساعت 19 روی 
آنتن می رود واجرای آن با دکتر »حسین جودوی« است. 

معرفیآثاربخشمیهمان
جشنوارهتئاترمقاومت

به انتخاب دبیر هفدهمین جشنواره سراسری تئاتر 
مقاوم��ت، آثار بخ��ش میهمان هفدهمین جش��نواره 
سراسری تئاتر مقاومت معرفی شدند. به گزارش »وطن 
امروز«، نمایش های ذیل به عنوان آثار برگزیده در بخش 
میهمان جشنواره تئاتر مقاومت حضور خواهند داشت. در 
بخش صحنه ای نمایش »خون رقصه« به نویسندگی و 
کارگردانی رضا صابری، نمایش »برگشتن« به نویسندگی 
خیرالله تقیانی پور و کارگردانی حس��ین مسافرآستانه، 
نمایش »رگ« به نویسندگی و کارگردانی ایوب آقاخانی و 
نمایش »زیپ« به نویسندگی علی دل پیشه و کارگردانی 
کیانوش ایازی و در بخش خیابانی نمایش »دریاقلی« به 
نویسندگی و کارگردانی مالک آبسالان و نمایش »مجلس 
حماسه خوانی نفر ششم« به نویسندگی امیر دهقانی و 
کارگردانی حسین برفی نژاد به عنوان آثار بخش میهمان 
هفدهمین جشنواره سراسری تئاتر مقاومت معرفی شدند. 
علاقه مندان می توانند برای دیدن آثار جش��نواره تئاتر 
مقاومت در بخش های نمایش های صحنه ای، دانشجویی، 
میهمان و کودک و نوجوان به قسمت ویژه و اختصاصی 
هفدهمین جشنواره سراسری تئاتر مقاومت در سایت 

تیوال مراجعه کنند.

کتاب
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تئاتر
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